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Nyomtatott és online sajtó 
   

Nem hagyaték. Örökség! – A Kárpát-medence idegrendszere és vérkeringése 
2024. október 21. – Susánszky Mátyás – vasarnap.hu  

Vitathatatlanul óriási veszteség érte a magyar nemzetpolitikát Potápi Árpád János 

nemzetpolitikáért felelős államtitkár elvesztésével, akit a múlt héten búcsúztatott családja, 

barátai, kormánytagok és kollégák. Orbán Viktor miniszterelnök úgy emlékezett Potápi Árpád 

Jánosra, mint, „aki minden magyarért megharcolt, és most megpihent”. Egy harcoshoz 

méltóan utóvégre nemcsak arról kell hát szót ejteni, ahogyan élt, hanem arról is, amiért 

küzdött, és ami feladatot örökül hagyott. Valójában nem is tudtam a gyász időrendjében 

elhelyezni azt a pár gondolatot, amit Potápi Árpád Jánossal kapcsolatban fontosnak tartok 

leírni, leginkább azért, mert sajtósként a „munkakapcsolatunk” nem is jogosítana fel 

bármifajta nekrológ vagy emlékezés megírására. Mégis, fontos arról is beszélni, hogy túl a 

váratlan tragédia fájdalmán, az a munka, amelyet elkezdett, amit felvállalt és folytatott, az nem 

széthordható, elaprózható hagyaték. Az örökség, amelyet nekünk, ittmaradottaknak az iránta 

való tiszteletből is gondoznunk kell.  

 

Sulyok Tamás: a szerb és magyar együttműködés konkrét eredményekkel jár 
2024. október 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Index.hu 

A Szerbia és Magyarország közötti együttműködés számos konkrét eredménnyel jár mind 

gazdasági, mind pedig kulturális területen - mondta Sulyok Tamás köztársasági elnök 

Aleksandar Vucic szerb államfővel tartott sajtótájékoztatóján hétfőn Belgrádban. A 

köztársasági elnök kiemelte: nincs magyar energiabiztonság Szerbia nélkül, ahogy szerb 

energiabiztonság sincs Magyarország nélkül, a két ország egymásra van utalva. Szerbia 

megbízható partner és tranzitország, így potenciálisan a déli irányú földgázszállítás mennyiségi 

növelése is lehetséges, nem beszélve a tervezett új kőolajvezetékben rejlő lehetőségekről - 

közölte a magyar államfő. A szerbiai magyarság helyzetét példaszerűnek és rendezettnek 

jellemezte, a Vajdasági Magyarok Szövetségét a magyar-szerb kapcsolatrendszer aktív és 

megkerülhetetlen tényezőjének nevezte. Hozzátette: a vajdasági magyarok évek óta 

megbecsültek Szerbiában közösségileg és egyénileg is, szerzett jogaik sem csorbultak. A 

magyarok is igyekeznek a magyarországi szerbeknek minden jogot és lehetőséget megadni - 

mondta. A megbékélési folyamatról azt mondta, hogy az nem jöhetett volna létre a kölcsönös 

belátás és megbocsátás képessége nélkül. "Ezért is megtiszteltetés számomra, hogy ma 

Csúrogra és Zsablyára is ellátogatunk, ahol közösen hajtunk fejet a II. világháború során 

ártatlanul kivégzett magyarok és ártatlanul kivégzett szerbek emlékművei előtt" - 

hangsúlyozta. 
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Sulyok Tamás: a zsablyai templom a győzelem helyszíne 
2024. október 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, PannonRTV 

A zsablyai templom a győzelem helyszíne, mert megmutatja, hogy kicsiny közösségeknek is 

lehet jövője, ha szilárd bennük az elhatározás a megmaradásra - hangsúlyozta Sulyok Tamás 

köztársasági elnök hétfőn Szerbiában, a zsablyai Havas Boldogasszony katolikus templom 

ünnepélyes átadása alkalmából. Kiemelte: a templom megmentését a helyiek kezdeményezték, 

és azért is vált reménységből valósággá, mert a magyar és a szerb nemzet oda tud figyelni 

egymásra. "Mert Magyarország és Szerbia kezet adott egymásnak, és tudja, hogy építő 

párbeszéddel, baráti összefogással sokkal többre jutunk" - mutatott rá a köztársasági elnök. A 

zsablyai templom megújulása nemzeteinkre is kihat, többszörösen is fontos számunkra. 

Megerősít hitben, emberségben és európai összetartozásunkban - hangsúlyozta az államfő. A 

templomavatással egy szimbolikus egyensúly állíttatott helyre - közölte a köztársasági elnök, 

hozzátéve: Zsablya szívében a főút két oldalán áll a szerb ortodox és a római katolikus templom, 

de most már egyik sincs az összeomlás szélén, hanem mindkettő erőben és dicsőségben hívja a 

hozzá betérőket. 

 

Aleksandar Vucic: a szerb-magyar megbékélésért a legtöbbet Orbán Viktor és 

Pásztor István tette 
2024. október 28. – MTI, Magyar Hírlap, Mandiner, HírTV, Felvidék.ma 

Orbán Viktor miniszterelnök és Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség néhai elnöke 

tette a legtöbbet szerb-magyar történelmi megbékélésért - emelte ki Aleksandar Vucic szerb 

köztársasági elnök a zsablyai Havas Boldogasszony katolikus templom megáldásának 

ünnepségén. Mint mondta, 2009-ben, amikor még egyik országot sem a mostani kormány 

irányította, elvi megállapodást kötöttek, hogy ha változások következnek be Szerbiában, akkor 

őszinte és mély barátságot építenek ki Szerbia és Magyarország, a szerb és a magyar nép között. 

"Könnyű volt? Nem volt. És ma sem az. Évszázadok és évtizedek egyet nem értését, néha 

gyűlöletét követően nem könnyű eljutni odáig, hogy nemcsak, hogy tiszteljük, de támogatjuk 

egymást, érezzük az egymás iránti elkötelezettséget, és időnként még a két nép közti szeretetet 

is. Sok-sok erőfeszítés, sok energia és nagyon sok jó akarat kell ennek az eléréséhez" - 

fogalmazott a szerb elnök. Hozzátette, hogy felelőtlen és komolytalan lépésekkel pillanatok 

alatt le lehet rombolni azt, amit hosszú ideig tartott felépíteni. Ezért kell gondoskodni arról, 

hogy amit évtizedek és évszázadok után nagy nehézségek árán elértek, soha többé ne tudja 

senki lerombolni - húzta alá. 

 

Aleksandar Vucic: a nehéz múlt után történelmi csúcson vannak a magyar-szerb 

kapcsolatok 
2024. október 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, Ma7.sk, 

Vajma.info, Magyarszo.rs 

A nehéz közös múlt után a Magyarország és Szerbia közötti kapcsolatok történelmi csúcson 

vannak - hangsúlyozta Aleksandar Vucic szerb köztársasági elnök hétfőn Belgrádban miután 
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találkozott Sulyok Tamás magyar államfővel. A közös sajtótájékoztatón a szerb elnök 

köszönetet mondott Magyarország korábbi államfőinek, illetve a magyar miniszterelnöknek, 

amiért mindig a jó és baráti kapcsolatok kiépítésére törekedtek Szerbiával. Mint mondta: 

Szerbia Magyarországot nemcsak politikai stratégiai partnernek tartja, hanem őszinte 

barátjának is. Rámutatott, hogy a szerbek körében Magyarország nagyon népszerű, és a 

magyarokat barátaiknak tekintik. Aleksandar Vucic meggyőződésének adott hangot, hogy a 

hétfői találkozó különböző eseményei újabb láncszemei lesznek az erős barátságnak. A szerb 

államfő a két ország, illetve a két nép jó kapcsolataival összefüggésben kiemelte a Vajdasági 

Magyar Szövetség (VMSZ) szerepét. Mind mondta, meggyőződése, hogy bárki is vezesse 

Szerbiát a jövőben, a megbékélés és a barátság politikája megmarad, a VMSZ pedig ennek a 

barátságnak és testvériségnek a hídja a magyarok és a szerbek között. 

 

Kövér László: a brüsszeli vezetés téves politikája veszélybe sodorja az Európai 

Unió létét 
2024. október 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Vasárnap.hu, Felvidék.ma 

Az Európai Unió (EU) vezetésének téves migrációs politikája társadalmi destabilizációt 

eredményez Nyugat-Európában, ami társulva az EU gazdasági destabilizációjának hatásaival 

veszélybe sodorhatja az Európai Uniónak, mint szervezetnek a létét - mondta Kövér László a 

COSAC 72. plenáris ülésén hétfőn Budapesten. Az Országgyűlés elnöke a tagállamok nemzeti 

parlamentjei európai uniós ügyekkel foglalkozó bizottságainak küldöttségei előtt kiemelte: 

napjainkban a hazáját és Európát szerető és szolgáló minden felelős európai politikusnak a 

legfontosabb feladata, hogy ezt a veszélyt elhárítsuk, hogy az Európai Uniót megőrizzük annak 

az érték- és érdekközösségnek, amelynek az alapítói létrehozták. Kitért arra is, hogy a Minority 

Safe Pack, az "Egymillió aláírás Európa sokszínűségéért" elnevezésű érvényes, és az Európai 

Parlament által is támogatott polgári kezdeményezés kapcsán az Európai Bizottság a felvetett 

és részletesen kidolgozott intézkedések egyikében sem tartotta szükségesnek jogalkotási 

javaslat előterjesztését, Annak ellenére, hogy több mint 40 millió, nemzeti kisebbségi 

élethelyzetben lévő európai ember - nem utolsósorban európai választópolgár és adófizető - 

jogegyenlőségi igényéről van szó. 

 

Szijjártó Péter: a kormánynak kötelessége elősegíteni a külhoni magyar 

közösségek megmaradását 
2024. október 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu, 

Vajma.info 

A kormány mindent megtesz annak érdekében, hogy a külhoni magyar közösségek mind meg 

tudjanak maradni a szülőföldjükön - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter 

hétfőn Budapesten. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető az Országgyűlés Nemzeti 

Összetartozás Bizottságának meghallgatásán mindenekelőtt azt hangsúlyozta, hogy a magyar 

külpolitika szíve közepe a nemzetpolitika, ami természetes, miután a sors úgy hozta, hogy 

Magyarország határai mára nem esnek egybe a nemzet határaival. "És ebben a helyzetben a 

magyar külpolitikának az a kutya kötelessége, hogy mindent megtegyen annak érdekében, 
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hogy a határainkon túl élő nemzeti közösségeink mind, egytől egyig meg tudjanak maradni a 

szülőföldjükön" - szögezte le. Majd kiemelte, hogy ez három dolgot jelent: a kisebbségi jogok 

maradéktalan érvényesülését, annak a biztosítását, hogy akadálytalan legyen a kapcsolattartás 

a külhoni közösségek és az anyaország között, illetve a határon túli magyarok folyamatos 

gazdasági megerősítését. 

 

Szijjártó Péter: a kormány minden szükséges lépést megtesz a szlovák 

államnyelvhasználati törvény ügyében 
2024. október 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

Vasárnap.hu, Index.hu, origo.hu, atv.hu 

A kormány az eddigiekben minden szükséges lépést megtett a szlovák államnyelvhasználati 

törvény ügyében, és ez után is azért fog dolgozni, hogy az ne legyen semmilyen negatív hatással 

a magyar kisebbségi jogokra - jelentette ki Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter 

hétfőn Budapesten. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető az Országgyűlés nemzeti 

összetartozás bizottságának ülésén a kérdés kapcsán először is a rossz ukrajnai tapasztalatokról 

számolt be, felidézvén, hogy a szomszédos országban 2015-től kezdve jelentősen csorbították a 

magyar nemzeti közösség anyanyelvhasználathoz fűződő jogait, s az ügy máig nincs megoldva. 

"És Szlovákia esetében is hallunk híreket a nyelvtörvény módosításáról, ezért már idejekorán 

elkezdtük az erről szóló szakmai konzultációkat" - húzta alá. Tudatta, hogy ő maga is 

folyamatos kapcsolatban van szlovák kollégájával, Juraj Blanárral sok témában, ebben is. 

"Arról tájékoztatott, hogy ezen új nyelvjogi szabályozásnak az oka és célja semmilyen módon 

nem üti a kisebbségi nyelvek képviseletét, illetve használatát (...). Tehát nem a kisebbségi 

nyelvek miatt kezdődött ez a gondolkodás, és nem a kisebbségi nyelvekre irányul" - mondta. 

      
Kelemen Hunor "A józan ész programjának" megvalósításához kéri a választók 

támogatását 
2024. október 28. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Maszol.ro 

Kelemen Hunor RMDSZ-elnök egy olyan intézkedéscsomag megvalósításához kéri a választók 

támogatását, amely vállalkozásfejlesztő, bürokráciacsökkentő, családtámogató, védi a magyar 

identitást, és amelyet "A józan ész programja" címmel foglalt össze és tett közzé a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség honlapján és közösségi oldalain. Az elnökválasztáson induló 

pártelnök videóüzenetében úgy értékelte: amíg a magyar szövetség kormányon volt 

Bukarestben, sikerült tovább építenie Erdélyt, magyar ügyeket napirendre tűznie, de 2023 

tavaszán kiszorították a kormányból, és "vele együtt a józan észt is". "Azóta azt mondják, hogy 

stabilitás van, de az emberek csak a káoszt és a kapkodást látják. Azt mondják, nő a gazdaság, 

de mi csak azt érezzük, hogy nő az infláció és a költségvetési hiány, és nő az állam. A fejünkre 

nő! És minél nagyobb lesz, annál kevesebb tiszteletet kapunk mi, a polgárok. Az állam nem 

bízik bennünk. Lenéz, megaláz, büntet, szekál. Úgy viselkedik, mintha mi lennénk érte, és nem 
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ő értünk, és még ő csodálkozik, hogy a polgárok nem bíznak benne. Ennek véget kell vetni!" - 

hangoztatta Kelemen Hunor. 

 

Nem adnák vissza a katolikusoknak a váradi filharmóniát: újabb 

visszaszolgáltatási döntést érvénytelenítettek  
2024. október 28. – Krónika, maszol.ro, erdon.ro 

Amikor már úgy tűnt, hogy több mint húsz év küzdelem után a román állam visszaszolgáltatja 

a római katolikus egyháznak az egykori nagyváradi Katolikus Kör épületét, amelyben jelenleg 

a filharmónia működik, a nagyváradi táblabíróság a Bihar Megyei Tanács fellebbezése nyomán 

érvénytelenítette a restitúcióról szóló döntést. Az ítélet még nem jogerős. A nagyváradi 

táblabíróság pénteken, október 25-én adott igazat az Ilie Bolojan által vezetett megyei 

önkormányzatnak. Vagyis ítéletével „érvénytelenítette a romániai vallási felekezetekhez 

tartozó ingatlanok visszaszolgáltatásával foglalkozó testület 10764/15.12.2023. sz. határozatát” 

– idézte az ítéletet az Ebihoreanul.ro helyi portál. A táblabíróság döntésének indoklása 

ugyanakkor még nem nyilvános, de nem is jogerős, így a nagyváradi római katolikus 

egyházmegye jogi képviselői a legfelsőbb bíróságon fellebbezhetnek.  

 

Beiktatták tisztségébe a Hargita megyei önkormányzat új elnökét, megalakult a 

megyei közgyűlés  
2024. október 28. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Beiktatták tisztségébe hétfőn Bíró Barna Botondot, Hargita megye új tanácselnökét, és a 

székelyföldi megye közgyűlése is megalakult. A Hargita megyei közgyűlés online is közvetített 

ülésén az újdonsült tanácselnök mellett a megválasztott képviselők is letették a hivatali esküt. 

Az RMDSZ színeiben mandátumot szerző Bíró Barna Botond tanácselnök székfoglaló 

beszédében „a jelenlegi sorsdöntő időkben” három fontos teendőt ajánlott a politikai vezetők 

figyelmébe: a pragmatikus gondolkodást, a világos beszédet és a kiszámítható cselekvést. 

Hangsúlyozta: a következő időszakban arra kell összpontosítani, ami a legjelentősebb 

társadalmi eredményeket hozza. Ezek között említette meg a közlekedés gazdasági szempontok 

szerinti bővítését, valamint az egészségügy, az oktatás és a kultúra fejlesztését. Kifejtette: 103 

ezer ember hatalmazta fel voksával a feladatra, és a munkához a közgyűlés tagjainak 

együttműködését kérte. 

 

Emléktáblát avatott lelkipásztorai tiszteletére az Arad-belvárosi református 

gyülekezet  
2024. október 28. – Krónika 

A reformáció emléknapjához, október 31-hez közeledve emléktáblát avattak Aradon, a 

belvárosi református egyházközségben szolgált lelkészek tiszteletére. A vasárnapi 

istentiszteletet követően a templom előterében leplezték le a gránitlapot, amelyen 17 név 

szerepel: a 19. század eleje óta az aradi gyülekezetben szolgált lelkipásztorok névsora, bezárólag 
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a most hivatalban lévő két szolgatárssal. Az emlékjelállítás kezdeményezője Lehoczky Ferenc 

nyugalmazott gépészmérnök, gyülekezeti tag volt, aki a költségeket is magára vállalta, és aki 

több hasonló ügy mellé állt már korábban. A lelkészek mégis csak összefogói egy-egy 

közösségnek. Kívánom, hogy ez emlékeztessen elődeink munkájára és küzdelmeire, erősítsen 

meg minket hitünkben, és jelképesen szólva, elődeink vállára állva tovább építsük az 

egyházunkat” – indokolta elhatározását.  

 

Még sűrűbben szárnyal a Brassó-Budapest repülőjárat 
2024. október 28. – maszol.ro 

A téli ünnepek alatt az eddiginél sűrűbben közlekednek a Brassó és Budapest, illetve a Brassó 

és London közti repülőjáratok. A Brassó-Vidombáki Nemzetközi Repülőtér közlése szerint a 

Wizz Air légitársaság év végén és jövő év elején két fő útvonalon növeli a járatai számát. 

December 17-e és január 11-e között a jelenlegi heti 3 járat helyett heti 4 járat lesz a Budapest 

– Brassó–Budapest vonalon, amelyek kedden, szerdán, csütörtökön és szombaton 

közlekednek. Ugyancsak a téli ünnepek idején, december 16. és január 12. között a jelenlegi 

heti 4 helyett 6 járatot működtetnek a London–Brassó-London útvonalon, péntek kivételével 

minden nap indulnak járatok.  

 

Muzsikával kísért megemlékezést tartanak a Házsongárdi temetőben 
2024. október 28. – maszol.ro 

November 1-jén, pénteken 15 órakor a Házsongárdi temető bejáratától indul a felvonulás öt 

kiemelkedő magyar személyiség sírjához, akik valamilyen formában őrizték és tovább is adták 

a néphagyományt. Idén Salamon János cigányprímás, Vámszer Géza néprajzkutató, 

művészettörténész, Faragó József néprajzkutató, író, Szegő Júlia népdalgyűjtő, zenei szakíró 

és Almás István zeneszerző, népzenekutató sírjánál áll majd meg a menet. Minden nyughelynél 

Horváth Csaba történész tart majd rövid méltatást, hogy miért is érdemes emlékezni az 

elhunytra. A Kallós Népzene Iskola zenészei pedig muzsikájukkal teszik emelkedettebbé az 

alkalmat. 

 

Gondoskodó lesz a háromszéki önkormányzat: minőségi ugrást ígérnek 
2024. október 28. – maszol.ro, Krónika, szekelyhon.ro 

Az új összetételű Kovászna megyei tanács hétfőn, második alkalommal ült össze és Henning 

László, illetve Kondor Ágota személyében megválasztotta az alelnököket. A háromszéki 

önkormányzat megyemenedzsere a következő négy évben is Kovács Ödön lesz. A háromszéki 

önkormányzat vezetőségének első alkalommal van női tagja, akinek feladata, hogy 

megjelenítse a „gondoskodó önkormányzat” elvet és minőségi tartalommal töltse fel a megyei 

tanács intézményeit és szolgáltatásait, fogalmazta meg Tamás Sándor tanácselnök. Tamás 

Sándor a hétfői tanácsülést követő megyeinfón kifejtette: az önkormányzat egyik alelnöki 

tisztségében Henning László „kipróbált harcostárssal” a stabilitást viszik tovább. Az ő feladata 

lesz az elkezdett és ezután következő fejlesztések megvalósítása, illetve az 1936 személyt 
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foglalkoztató önkormányzati rendszer - a megyei tanács és a 13 alárendelt intézmény és cég – 

működtetése. 

 

Fergeteges teltházas előadáson ugrottak a nagybőgőbe 
2024. október 28. – Nyugati Jelen 

Október 26-án, szombaton Kisperegen került sor a Beugrom a nagybőgőbe előadássorozat első 

előadására, amelyet az RMDSZ Arad Megyei Szervezete az Aradi Kamaraszínház, a Magyar 

Kormány és a Bethlen Gábor Alap támogatásával szervezett. Az előadáskaraván keretében az 

Oszvald Marika színművész, Merényi Nikolette magánénekes és Kiszely Zoltán színművész 

alkotta előadó gárda hét települést jár be Arad megyében vidám, ismert és közkedvelt operett 

slágerekkel szórakoztatva a nagyérdeműt. A teltházas előadás első szószólójaként Tapasztó 

Ernő, az Aradi Kamaraszínház Igazgatója üdvözölte a jelenlévőket, pár szóban bemutatta az est 

során fellépő előadóművészeket. Az igazgató a már negyedik mandátumát megkezdő helyi 

polgármesternek, Kovács Imrének adta át a szót, aki megköszönve a jelenlévők támogatását a 

helyhatósági választások során, elmondta, hogy a napokban letette a polgármesteri esküt és 

mindenkit meghívott a november 9-én a kultúrotthonban tartandó őszi magyar batyus bálra, s 

jó szórakozást kívánva felkérte Faragó Péter parlamenti képviselőt, hogy szóljon az 

egybegyűltekhez. 

 

Beiktatták Demián Zsoltot, Margitta megválasztott polgármesterét 
2024. október 28. – erdon.ro 

Margittán október 26-án zajlott le a június 9-én megválasztott polgármester és az 

önkormányzati képviselők eskütétele, beiktatása. A Bihar megyei Prefektúrát Fenesi Tibor 

képviselte, és ügyelt a törvényesség betartására. A beiktatási ceremónia keretében a rangidős 

tanácsos, Árkosi Antal szólította sorra, eskütételre az önkormányzati képviselőket, végül 

Demián Zsolt polgármestert, aki a választók felé megfogalmazott üzenetében „emberközpontú 

önkormányzatot” ígért a következő négy évre. 

 

Csergő Tibor után Nagy Zoltán alpolgármestere is Len Emil Lesz  
2024. október 28. – szekelyhon.ro 

Letették az esküt azok a képviselők, akik az új testület, alakuló ülésén ezt még nem tehették 

meg, és az alpolgármestert is megválasztották Gyergyószentmiklóson. Immár teljes az új 

városvezetés. A jogszabályoknak megfelelően a képviselők maguk közül hatalmazhatnak fel 

valakit az alpolgármesteri tisztség betöltésére. Erős Levente, az RMDSZ régi-új frakcióvezetője 

a korábbi alpolgármestert, Len Emilt javasolta, más javaslatot, illetve ellenvetést senki nem 

tett. A titkos szavazás így nem hozott meglepetést: a 17-ből 16 képviselő támogatta szavazatával 

a régi-új alpolgármestert. Megválasztását nyilván egyeztetés előzte meg, amit az is elárult, hogy 

a szavazólapokra már eleve rá volt nyomtatva a neve.  
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Megnevezte alpolgármester-jelöltjét Szakács-Paál István  
2024. október 28. – szekelyhon.ro 

Műszaki téren szerzett felkészültsége miatt Dávid Endre önkormányzati képviselőt javasolja az 

alpolgármesteri tisztségbe Szakács-Paál István székelyudvarhelyi polgármester. A 

Székelyudvarhelyért Párt (SZP) nem tesz le hasonló jelölést. „Én azt szeretném, hogy 

szakítsunk a székelyudvarhelyi hagyománnyal, miszerint az alpolgármester az oktatással, a 

kultúrával és a szociális kérdésekkel kell dolgozzon. Nekem az segítene a legtöbbet, ha egy 

olyan alpolgármesterünk lenne, aki műszaki, technikai vonalon erős. Azt gondolom, hogy egy 

ilyen típusú emberrel tudnánk jól kiegészíteni egymást. (…) Mindemelett a szociális lakások 

kérdését is kellene vigye a hátán” – fejtette ki a Székelyhonnak Szakács-Paál István, 

Székelyudvarhely polgármestere. Dávid Endre önkormányzati képviselő rendelkezik a munka 

elvégzéséhez szükséges képesítéssel, ugyanakkor „nagyon magáénak érzi a felsorolt témákat”. 

Éppen ezért a polgármester őt javasolta alpolgármesternek. Természetesen megválasztásához 

az önkormányzat voksaira is szükség lesz.  

 

Fiala-Butora: A belügy alkotmányellenesnek nevezte az állampolgárság elvételét 
2024. október 28. – Új Szó 

Két bírósági ügy állhat annak a hátterében, hogy a szlovák állam felmondja a gyerekek kettős 

állampolgárságát tiltó egyezményt. A fejleményekből az következik, a szlovák állam álláspontja 

megváltozni látszik, nem korlátoznák a kettős állampolgárság felvételét. Fiala-Butora János 

elmondta, az ügyet a szlovák törvényszéken túl az ENSZ Gyermekjogi Bizottsága (Committee 

on the Rights of the Child, CRC) elé is elvitték, amely nemzetközi döntőbíróságként funkcionál. 

„Azt szeretnénk, ha egy független bíróság is kimondaná, hogy a szlovák állam emberi jogokat 

sértett. Ez garanciát jelentene arra, hogy más hasonló szabályozást senki ne javasoljon a 

jövőben” – magyarázta. A jogász rámutat, az, hogy a belügyminisztérium az állampolgárság 

elvételét alkotmányellenesnek nevezi, egyben azt is jelentheti, hogy azokkal szemben is 

alkotmányellenesen jártak el, akiket azért fosztottak meg szlovák útlevelüktől, mert felnőttként 

vették fel a magyar állampolgárságot. Többek közt Gubík Lászlónak, a Magyar Szövetség 

elnökének az esete is ilyen. 

 

Tisztújításról, korszakváltásról a Metszetben 
2024. október 28. – Ma7.sk 

Finta Márk úgy látja, Gubík László jó kommunikációs képességekkel rendelkezik, az elmúlt 

hetekben pártelnökként sűrűbben megszólalt, mint a párt előző vezetése, de a megválasztása 

nem jelent paradigmaváltást a Magyar Szövetség politikájában. Zászlós Gábor hangsúlyozta, a 

párt kommunikációján mindenképpen változtatni kellene, hiszen például a Magyar Szövetség 

komoly erővel van jelen a megyékben, de az ott elért eredményeket nem mutatják be a 

választóknak. Feszty Zsolt megjegyezte, a korszakváltást se nem ígéretnek, se nem 

programnak, hanem egy jó kezdeményezésnek, szándéknak látja. Véleménye szerint a szlovák 
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pártokra szavazó magyarok annak következményeként térhetnek vissza a magyar párthoz, 

hogy a korszakváltásból mi és hogyan valósul meg. 

 

Díjátadás követte a fontos döntéseket Nyitrán 
2024. október 28. – Ma7.sk 

Október 28-án ismét ülésezett a Nyitra Megyei Önkormányzat. Ezt követően a megyeháza 

dísztermében megtartott gálaműsor keretében következett Nyitra Megye Díjának átadására. 

Örvendetes, hogy a májusi önkormányzati döntés alapján az egyik díjat dr. Viola Pál, a 

komáromi kórház nyugalmazott ideggyógyász-főorvosa kapta, aki évtizedeken át nagyon sokat 

tett a betegekért és az általa vezetett neurológia felvirágoztatásáért. A városi képviselőként, 

valamint a Komáromi Magyar Gimnázium Öregdiákjainak és Tanárainak Baráti Köre 

elnökeként áldásos közéleti tevékenységet is kifejtett, immár 88 éves, jeles szakember előzőleg 

a Polgármesteri és a Pro Urbe-díjat szintén megkapta.   

 

Ág Tibor Napok Gímesen a hagyományok jegyében 
2024. október 28. - Ma7.sk 

Október 27-én kilencedik alkalommal szervezték meg Gímesen az Ág Tibor Napokat, amelyen 

a zoboralji csoportok mellett csallóközi fellépők is gazdagították a műsort. A gímesi 

kultúrházban Jókai Mária gyűjteménye is megtekinthető volt. A régi konyhai falvédők 

kiállítása az Ahány ház, annyi szokás címet viseli. Az Ág Tibor Napok első fellépője Lakatos 

Áron és zenekara, valamint a Kikelet Ifjúsági Néptáncegyüttes volt Gútáról, akik műsorukban 

a gútai pünkösdi sortáncjárás hangulatát vitték el Zoboraljára. A gútai sortánc a felvidéki 

magyar értéktárban jegyzett érték. A sortáncot Csallóköz több községében táncolták, csak 

Gútán maradt fenn. Bencz Margit örömét fejezte ki, hogy már kilencedik alkalommal sikerült 

megszervezni az Ág Tibor Napokat helyi, zoboralji és távolabbról érkező fellépőkkel, akik mind 

a magyar néptánc és népdal közvetítői. 

 

Ajnácskői családhoz került a gömöri vándorbölcső 
2024. október 28. – Ma7.sk 

Újabb vándorbölcsőt adtak át Gömörpéterfalán a Magyar Közösségi Házban, mely ez 

alkalommal az Ajnácskőn élő Molnár családhoz került. A program keretében az érdeklődők 

tájékoztatást kaptak a Köldökzsinór-programról és a Rákóczi Szövetség Első könyvem 

babanaplója is gazdára talált. A Gömöri Vándorbölcső program 2020-ban indult, jelenleg 

három bölcső vándorol a gömöri családok között. A negyedik bölcső nemrég került el 

Tornagörgőre, onnan kezdi majd vándorútját. Egy bölcső évente két alkalommal kerül 

átadásra, a bölcsőbe ajándékokat gyűjtenek, hogy ezzel is kedveskedjenek a családoknak. 
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Brnabić: Szerbia nagyra becsüli Magyarország erős és folyamatos támogatását 
2024. október 28. – PannonRTV, Vajma.info 

Sulyok Tamás, magyar köztársasági elnök és Ana Brnabić, a Szerbiai Parlament elnöke 

Belgrádban tárgyalt. A szerb házelnök köszönetet mondott Magyarország határozott kiállásáért 

azokban a kérdésekben, amelyek Szerbia számára fontosak. Szerbia nagyrabecsüli 

Magyarország erős és folyamatos támogatását, amelyet Szerbiának nyújt az európai integrációs 

folyamat során egyrészt a legmagasabb állami szinten, másrészt számos képzési program, 

fejlesztés és szakértők szintjén - hangsúlyozta Ana Brnabić, a Szerbiai Parlament elnöke 

Belgrádban azt követően, hogy a Képviselőház épületében fogadta Sulyok Tamás magyar 

köztársasági elnököt. 

 

Az 1944/45-ben kivégzett ártatlan magyar áldozatok emléke előtt tisztelegtek 

Csúrogon 
2024. október 28. – PannonRTV 

A helyszínen mások mellett Aleksandar Vučić szerb és Sulyok Tamás magyar államfő is 

megkoszorúzta a Megtépázott Krisztus nevű szoborcsoportot. Az áldozatoknak emléket állító 

Megtépázott Krisztus nevű szoborcsoportot Aleksandar Vučić szerb és Sulyok Tamás magyar 

államfő, valamint dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség, és Fremond Árpád, a 

Magyar Nemzeti Tanács elnöke koszorúzta meg. Az eseményen jelen voltak Magyarország 

belgrádi nagykövetsége és a Szabadkai Magyar Főkonzulátus képviselői is. A kegyelet virágait 

ezt követően elhelyezték az elhunytak családtagjai, valamint a vajdasági önkormányzatok, az 

Európa Kollégium és más egyesületek és civil szervezetek képviselői. Csúrog település 

egyébként a Sajkás-vidék északi részén fekszik. Az 1944/45-ös délvidéki vérengzéseknek itt volt 

a legtöbb áldozata. 

 

Az 1942-es bácskai razzia ártatlan áldozataira emlékeztek 
2024. október 29. – PannonRTV 

Csúrogon, a helyi Topalov-raktárban kialakított múzeumban emlékeztek az 1942-es bácskai 

razzia ártatlan áldozataira. A 82 évvel ezelőtti eseményeknek szerbek, zsidók és romák estek 

áldozatul. A csúrogi razzia áldozatairól emlékeztek meg a helyi Topalov-raktárban. Aleksandar 

Vučić szerb elnök és Sulyok Tamás magyar köztársasági elnök közös főhajtással adóztak az 

ártatlan áldozatok emléke előtt. Gárdisták helyezték el a kegyelet koszorúit. Az államfőket 

követően Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács és dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar 

Szövetség elnöke is egyperces néma csönddel adózott a kivégzettek emléke előtt. 
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Pásztor Bálint: ma újra történelmet írunk 
2024. október 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

Ma újra történelmet írunk, a magyar és a szerb nép közös történelmének újabb fényes lapjait - 

hangsúlyozta Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) elnöke a zsablyai Havas 

Boldogasszony katolikus templom megáldásának hétfői ünnepségén. Hozzátette: a köszönetről 

és a bátorságról szeretne beszélni. "A bátorságról azért, mert 2013-ban a magyar és a szerb nép 

vezetőinek volt bátorsága ahhoz, hogy szembe nézzenek közös történelmünk legfeketébb 

fejezeteivel, és létrehozzák azt, amit egész Európában csak a németek és a franciák tudtak 

létrehozni, ez pedig a történelmi megbékélés" - húzta alá. Mint mondta, most újra 

megerősítették ezt a szövetséget, a partnerséget a szerb és a magyar nemzet között azáltal, hogy 

a két ország köztársasági elnökei, Sulyok Tamás és Aleksandar Vucic fejet hajtottak a második 

világháború szerb és magyar áldozatainak emléke előtt. "Nekünk a kilencéves szerb kisfiú, akit 

a magyarok vertek agyon puskatussal 1942-ben, ugyanannyira áldozatunk, mint az a magyar 

kisfiú, akit a szerbek vertek agyon puskatussal 1944-ben, és ez mindkettő sajnos az életből vett 

példa, nem pedig metafora" - tette hozzá. 

 

Hetvenévesek találkozója Hertelendyfalván 
2024. október 28. – PannonRTV 

Találkozót tartottak a hetvenévesek Hertelendyfalván a református templomban, a délelőtti, 

ünnepi istentisztelet alkalmával. Halász Béla, helyi lelkész igehirdetése és köszöntése után Soós 

Bálint, a Petőfi Sándor Program Hertelendyfalván tevékenykedő ösztöndíjasa is köszöntötte a 

hetvenéveseket.  A hertelendyfalvi református egyházban több évtizedes hagyomány, hogy 

október utolsó vasárnapján találkozóra hívják azokat, akik az év folyamán betöltik a hetvenedik 

életévüket, bárhol éljenek a nagyvilágban.   Stefanović Erzsébet, Hajdújárás: „Jó érzés 

visszajönni, jó érzés találkozni a régi ismerősökkel, osztálytársakkal, barátokkal, a falu népével. 

Szeretem a hazámat. Nekem mindig itt van a hazám. Akármerre voltam, mindig itt a hazám.”   

 

MTTK: Várják a jelentkezőket az új mesterképzésre 
2024. október 28. – Vajma.info 

A szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar (MTTK) várja a jelentkezőket a 

kommunikátor mesterképzésre. Azok pályázhatnak, akik az MTTK-n vagy hasonló szakirányon 

végezték el az alapképzést, és 240 ECTS ponttal rendelkeznek. Jelentkezni ma, azaz október 

28-án lehet a jelentkezes@magister.uns.ac.rs e-mail-címen vagy személyesen a Strossmayer u. 

11.szám alatt. Az elsődleges rangsort október 29-én, a véglegeset pedig október 31-én teszik 

közzé, míg az iratkozásra november 4-én kerül sor – olvasható az egyetem honlapján. A két 

féléves képzésre azok iratkozhatnak be, akik az alapképzések közül okleveles kommunikátor, 

újságíró, illetve média tanulmányi (kommunikáció és média, menedzsment és média) szakok 

valamelyikén szereztek oklevelet. Természetesen azok is pályázhatnak, akik más szakirányon 

végeztek, de nekik különbözeti vizsgát kell tenni. Azok a jelentkezők, akik pedig külföldön 

végezték el az alapképzést, a diploma honosítása után pályázhatnak a mesterképzésre – 

tájékoztatott dr. Kovács Elvira, az MTTK akkreditációért felelős dékánhelyettese. 
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Sándor Fegyir a 444-nek: Magyarországnak nem barátai és ellenségei vannak, 

hanem érdekei 
2024. október 28. – Mandiner, 444.hu, Telex.hu 

Magyarországnak nem barátai és ellenségei vannak, hanem érdekei, Orbán ezeket tartja szem 

előtt – mondta a 444-nek adott interjújában Sándor Fegyir, Ukrajna még nem véglegesített 

budapesti nagykövete. Az ukrán-magyar viszonyról a diplomata úgy nyilatkozott: „A fronton 

semmifajta konfliktus nincs ukránok és magyarok között. Ugyanez érvényes Kárpátaljára is, 

egymás mellett és együtt élnek a nemzetiségek. Problémák ott merülhetnek fel, ahol nincsenek 

kapcsolatok, ahol az emberek csak magukat ismerik, másokat nem, nincs tudásuk, 

tapasztalatuk, hiányoznak a személyes élményeik. Ott könnyebb az ellenségkeresés és az 

ellenségkép-teremtés. Akinek akár csupán elemi szintű információi vannak, abban fel sem 

merülnek az ilyen dilemmák.” Az ukrán-magyar politikai viszonnyal kapcsolatban Sándor 

Fegyir egyebek mellett kifejtette: Az az állam is Magyarország, ahol az ukránoknak nyújtott 

kedvezmények legszélesebb köre maradt fenn a mai napig. Összességében, Magyarországnak 

nem barátai és ellenségei vannak, hanem érdekei, Orbán ezeket tartja szem előtt. És engem 

nem az emóciók foglalkoztatnak, hanem a tények.” 

 

A kormány megszigorította a katonai nyilvántartást, gyorsabb lesz az elkerülők 
előállítása a toborzóközpontokba  
2024. október 29. – karpat.in.ua 

A kormány fontos változtatásokat hagyott jóvá a katonai nyilvántartás megerősítése és a 

jogszabályok megsértésének nyomon követése érdekében – jelentette be hétfőn Rusztem 

Umjerov védelmi miniszter, számolt be az rbc.ua hírportál. A jelentés szerint Umjerov 

elmondta: „Ukrajna folytatja a védelmi szféra digitalizálását, igazságosabbá és hatékonyabbá 

téve a hadseregbe történő sorozás folyamatát. A kormány fontos változtatásokat hagyott jóvá a 

katonai nyilvántartás megerősítése és a jogszabálysértések nyomon követése érdekében.” A 

védelmi miniszter kifejtette, hogy mostantól a területi toborzási és szociális támogatási 

központok (TCK), az SZBU, a titkosszolgálatok és a Nemzeti Rendőrség adatokat cserél az 

elektronikus rendszeren keresztül. Mint megjegyezte, ez lehetővé teszi a hatóságok számára, 

hogy gyorsan és hatékonyan szerezzenek információkat a szabálysértőkről, és beszállítsák őket 

a TCK-ba vagy az illetékes szervekhez. 

 

Huszár lovasbemutató a Pro Cultura Subcarpathica szervezésében 
2024. október 28. – Kárpátalja.ma, karpataljalap.net 

Október 24-én a beregardói Perényi Kultúrkúriában nem mindennapi eseményre került sor: 

huszár lovasbemutató, kézműves programok, lovaglási lehetőség várta a fiatalokat. Az 

eseményt a Pro Cultura Subcarpathica (PCS) civil szervezet valósított meg. Talán nincs még 

egy olyan világhírű magyar fegyveres erő, mint a huszárság, akik Magyarországon, azonban 
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később sok más európai országban, sőt a tengerentúlon, az Egyesült Államokban is magyar 

mintára jöttek létre. 2023-ban a PCS csatlakozott a Kárpát-medencei Lovas Programhoz. 

Céljuk, hogy folytassák Kárpátalja lovas kultúrájának ápolását, s továbbörökítsék a 

hagyományőrzés szeretetét a felnövekvő nemzedéknek. A pályázat elnyerését követően a 

szervezet huszár viseletet varratott és hozzá tartozó lovasfelszerelést szerzett be, majd 

elindított egy bemutató sorozatot, amely a huszárságra és annak sajátosságaira fekteti a 

hangsúlyt. 

 

Szüreti mulatság a Kaszonyi kistérségben – hagyomány és közösségépítés 

kicsiknek és nagyoknak 
2024. október 28. – karpataljalap.net 

Október 25-én második alkalommal szervezték meg a kaszonyi kistérségi óvodások szüreti 

mulatságát, amelyet idén a somi és a hetyeni óvoda kollektívája készített elő. A rendezvény 

célja nem csupán a hagyományok ápolása volt, hanem a közösség építése is. Az eseményre a 

kistérség különböző óvodáiból érkeztek gyermekek és óvónők, hogy együtt élhessék át a szüreti 

ünneplés örömeit. Nagy Natália, a Kaszonyi Kistérség Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és 

Sportosztályának módszerésze köszöntőjében kiemelte, milyen fontosak az ilyen alkalmak, 

amelyek lehetővé teszik, hogy a legkisebbek számára átadjuk a hagyományok tiszteletét és 

megmutassuk nekik, milyen szép az, amikor közösségben élhetik meg ezeket a szokásokat. Az 

ünnepek és találkozások egyaránt hozzájárulnak a közösségi élményekhez s erősítik az 

összetartozás érzését. 

 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. október 28. – Kossuth Rádió 

 

Sulyok Tamás magyar köztársasági elnök két napra Szerbiába látogatott, ahol ma délután részt 

vett az 1945-ben hívők nélkül maradt zsablyai Havas Boldogasszony katolikus templom 

felszentelésén. Útjának eddigi történéseiről Ternovácz István számol be. 

 

A Székely Nemzeti Tanács kezdeményezésére 2015 óta minden év október utolsó vasárnapján 

Székelyföld autonómiájának napja van. Ezért tegnap a régió számos településén őrtüzeket 

gyújtottak a területi autonómia iránti igény kifejezésére. Minden helyszínen felolvasták a 

Székely Nemzeti Tanács kiáltványát, amely kimondja: autonómia nélkül nincs jövő 
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Székelyföldön, az önrendelkezés a béke, a biztonság és a jólét záloga, egy olyan jogi keret, amely 

garantálja Székelyföld minden polgárának a teljes és tényleges egyenlőségét. 

 

Székelyföld autonómiájának napján az SZNT össznemzeti imádságra és őrtüzek gyújtására 

kérte a székelyeket. Vasárnap este Székelyföld és Kárpát-medence szerte több mint száz 

településen emlékeztettek a székelyföldi autonómiaigényre. A csíkszeredai őrtűzgyújtáson Bíró 

István is részt vett. 

 

Emléktáblát avattak a Galánta melletti Taksonyon Duka Zólyomi Árpád atomfizikus, a 

rendszerváltozás utáni felvidéki magyar politika meghatározó alakja, volt európai parlamenti 

képviselő tiszteletére. A táblát, Turi Török Tibor alkotását az egykori népiskola és kántorlakás 

falán helyezték el, mert a Duka Zólyomi család taksonyi tartózkodásának idején nagyrészt 

abban a házban élt. 

 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány a Soós Kálmán Ösztöndíjprogram részeként minden 

ősszel megszervezi a Kárpátaljai Vándoregyetemet. Az idén 13. alkalommal megvalósuló 

programnak 5 intézmény biztosított helyszínt: a beregszászi Kálvin János Református 

Szakkollégium, az Ortutay Elemér Görögkatolikus Szakkollégium, az ungvári Szent Gellért 

Római Katolikus Szakkollégium és a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola, valamint 

az Ungvári Nemzeti Egyetem. 

 

Az Angyalföldi Vadrózsa Táncegyüttes 2024 őszén öt állomásból álló turnén vesz részt az 

Egyesült Államok keleti partján. A turné szervezésekor kiemelt szempont volt, hogy olyan 

városokba utazzon az együttes, ahol jelentős magyar közösség él, sok esetben az 1956-ban 

menekültek leszármazottjai. A múlt héten, Washingtonban jártak, ahol a nagykövetségen az 

október 23-i ünnepségen léptek fel. Tudósítónk, Náray Balázs elsőként Hajdú-Németh Ildikót, 

a turné egyik szervezőjét, majd Fundák-Kaszai Lilit, a táncegyüttes művészeti vezetőjét kérte 

mikrofon elé. 


